# ACTION NOW.

A Monthly Newsletter from the National Action Committee on the Status of Women

**VOLUME 3, NUMBER 8** 

October 1993

## **Equality is the Bottom Line: NAC Election Campaign Continues Full Steam Ahead**

## Person's Day in a Crucial Election Year

October 18th, 1993 marks the 64th anniversary of Person's Day in Canada. As we take part in what is the most crucial federal election in decades, it is appropriate to take stock of the state of women's equality in Canada. While much attention has focused on the gender of the Prime Minister during this election campaign, what has received scant attention is the erosion of women's quality of life. The Prime Minister continues to declare war on the deficit, while remaining oblivious to the war on women.

Outlining the Tory election platform in a series of speeches across the country in September, Ms. Campbell gave no hope to the 68,000 women who have lost their jobs in the manufacturing sector since 1990, nor to the hundreds of thousands of working women who have lost their jobs in other sectors. To the one in every four working women who make an average of \$9,000 a year, Ms. Campbell stresses the virtue of eliminating the federal deficit in five years. And to the hundreds of thousands of women who are raped, assaulted, and violated, Ms. Campbell offers nothing.

During this critical election period, the concerns of women continue to be neglected and marginalized at the national level. Person's Day this year offers us the opportunity to reassert our struggle to make women's equality a reality, and to work towards the day when our elected leaders will value the lives of all women, and will make the protection of the rights of women a national priority.

Use Person's Day to bring women's issues to the fore this election:

- organize an all candidate's debate on women's issues in your area
- follow candidates wherever they go, asking questions on women's issues. Suggested questions can be found in the NAC Voter's Guide.

- organize a kitchen table discussion in your community around election issues. Invite friends, neighbors, and co-workers to strategize around the final week of the election
- distribute NAC election materials at Person's Day events in your area

### The New Canada: Survival of the Fittest

Prime Minister Kim Campbell's refusal to spell out the Tory position on the future of social programs over the course of the e'ection campaign is ominous, and highlights the need for open national discussion on social programs during the Election Campaign.

Cutbacks to health care, housing and education, the end of the universality of the Family Allowance and clawbacks to pensions have already done serious damage to Canada's social safety net. Now, the Tories are determined to avoid public discussion of the even greater cuts which they say will have to be carried out to meet their goal of eliminating the deficit in five years. The result would be nothing less than a social catastrophe.

In response to the deficit reduction hysteria being whipped up in the country by the neo-conservative agenda, NAC is releasing a paper addressing the federal deficit. The federal deficit has mushroomed under the Tory government, and is now being used as the rationale for further cuts to social programs. While deficit reduction continues to be the clarion call of the day, NAC's document outlines how the deficit can be tackled in a way which furthers equality rights and social justice.

For more information call the National Office at 1-800-665-5124.

## Women and Children Last

While nine out of ten children in the country do not have access to good quality, regulated childcare, the Tories continue to ignore the needs of working women and their children by refusing to even discuss a national childcare program. The Liberals talk about childcare, but have made their childcare program conditional upon 3% growth in the economy. A national childcare program is the only program to which this condition is attached. Women cannot therefore take the Liberal commitment to childcare for granted. We will have to keep bringing home to them how important this program is for women and children. Without such a progam, mothers and their children continue to pay the social costs of the lack of good quality, affordable, accessible and appropriate childcare.

Watch for the Campaign Childcare '93's election brochure!

## No Justice for Women

A number of recently released reports from within the justice system confirm what women have claimed all along: that widespread sexism, racism, homophobia, and ableism create systemic barriers both for women who enter the legal profession, and for the women who encounter the legal system from the outside.

No political party has yet addressed the issues raised in these reports, nor put forward a solid plan on women and the justice system incorporating the report recommendations. NAC has called on party leaders to respond to these issues as part of NAC's recently released demands on violence against women.

Many women who come in contact with the legal system have experienced violence and abuse, and then are further violated by the very justice system which is meant to protect their rights. Aboriginal women continue to be incarcerated in record numbers. Racist, sexist prejudices are so deeply entrenched that male judges think nothing of publicly blaming women for inviting abuse and violence.

A recent example of the sexism and racism faced by women in the justice system is the

case of Audrey Smith, a black Jamaican woman who was recently strip searched in public view in Toronto. This incident is a clear indication of the need for reform, monitoring, and accountability in the justice and police systems.

With the evidence and acknowledgement of sex, race, sexual orientation, and disability bias in the justice system, mounting, the Tory government nonetheless continues to procrastinate, refusing to take action to provide women with equality in the justice system. Tory justice means injustice for Women!

- write federal and provincial attorneysgeneral demanding mandatory education on issues of gender, race, sexual orientation and ableism
- ask your candidates what they will do to make other recommendations of these reports a reality

#### **Abortion Rights**

Recent surveys show that 79% of people in Canada believe abortion is a woman's decision to make in consultation with her doctor. The recent defeat in the Senate of a bill put forward by then Justice Minister Kim Campbell attempting to recriminalize abortion is further confirmation of the view of the majority of Canadians that no new law is needed.

On the campaign trail, Ms. Campbell recently stated that it was her "preference" there should be no new law. While it is interesting to know the preferences of our Prime Minister, what women need is a firm commitment from leaders of all political parties that there will be no new law which seeks to recriminalize abortion.

The NDP and the National Party officially support abortion rights. The P.C., the Liberals, the Reform Party and the Bloc Quebecois have not taken official positions. This means that anti-abortion M.P.s from these parties could introduce private members bills on abortion, forcing them onto Parliament's agenda.

The Canadian Abortion Rights Action League (CARAL) has produced a leaflet on abortion rights and the Federal Election. For more information, contact CARAL, 344 Bloor Street West, Suite 306, Toronto, Ontario M5S 3A7.

#### **Election Action**

NAC's latest election fact sheets on The Tory Track Record, and on the economy and the deficit are now available through the national office. The Action Canada Network's election kit can also be obtained through the office, for a nominal cost.

- attend all candidate's meetings and ask your candidates questions on women's issues. Suggested questions are in the NAC Voter's Guide
- demonstrate wherever national party leaders appear near you... let them know women want their issues addressed this election!!!
- call your regional rep for a listing of election activities near you

## Immigration and Refugee Board

A group of prominent immigration lawyers have recently released information alleging interference within the workings of the Refugee and Immigration Board by a high ranking official. The information claims lawyers are being told how to rule on certain cases, particularly ones pertaining to gender. This clearly emphasizes that we must continue to push for gender persecution tobe included as a grounds for claiming refugee status in Canada's Immigration Act. This demand was recently reiterated as one of NAC's key demands on violence against women during the election campaign.

#### Don't Forget to Dream

Circle the date - Thursday, November 18 - and buy your ticket now to be at *Dream On Sister! 93*, NAC's second annual dream auction. The Concert Hall of the Royal York Hotel in Toronto will be filled with hundreds of NAC dreamers, bidding on race car driving lessons, balloon rides, homecooked meals, beachside vacations and hundreds of other treats. Tickets are \$40/individual dreamer, \$500 and \$1,000/table. If you can't be there in person, donate a dream or send a message in the *Catalogue of Dreams*. For more information call Martha at the National Office: 1-800-665-5124.

Bulletin mensuel du Comité canadien d'action sur le statut de la femme

**VOLUME 3, NUMÉRO 8** 

octobre 1993

## L'ÉGALITÉ : ON A LES MOYENS LA CAMPAGNE ÉLECTORALE DU CCA A LE VENT DANS LES VOILES

#### LA JOURNÉE DE LA PERSONNE

Le 18 octobre 1993 marquera le 64° anniversaire de la *Journée de la personne* au Canada. Il est bon, durant cette année d'élections fédérales déterminantes, d'examiner où en est rendue l'égalité des femmes au Canada. Bien que beaucoup d'attention se dirige sur le sexe de la Première Ministre, ce qui reçoit couramment peu d'attention est la qualité de vie déclinante des femmes. La première ministre poursuit sa guerre contre le déficit, mais fait la sourde oreille à la guerre contre les femmes.

Lors de ses allocutions présentant la plate-forme électorale des Conservateurs, madame Campbell n'a offert aucun espoir aux 68 000 femmes qui ont perdu leur emploi dans le secteur manufacturier depuis 1990, ni aux centaines de milliers de travailleuses qui ont perdu leur emploi dans divers autres secteurs. Aux femmes (une sur quatre) qui gagnent en moyenne 9 000 \$ par année, Madame Campbell a fait valoir l'importance d'éliminer le déficit fédéral en cinq ans. Et aux centaines de milliers de femmes qui sont victimes de viol et d'agressions diverses, elle n'avait rien à offrir.

Durant cette période électorale critique, on continue d'ignorer et d'amoindrir, au niveau national, les questions qui intéressent les femmes. La *Journée de la personne* nous donne cette année l'occasion de relancer notre lutte pour l'égalité, et de poursuivre notre travail en vue du jour où les élues et élus respecteront la vie de toutes les femmes et feront de la protection de nos droits une priorité nationale.

- Profitez de la Journée de la personne pour mettre à l'avant-plan les questions essentielles aux femmes:
- Organisez un débat local regroupant les candidates et candidats de tous les partis pour discuter des questions des femmes.
- Suivez les candidats durant leur campagne et posez des

questions sur les sujets qui nous intéressent (voir les questions suggérées dans le *Guide électoral du CCA*).

- Organisez une discussion informelle dans votre collectivité. Invitez des amis, des voisins et des collègues et établissez un plan d'action pour la semaine précédant les élections.
- Distribuez les documents préparés par le CCA lors des activités organisées dans votre région à l'occasion de la *Journée de la personne*.

#### LE NOUVEAU CANADA : LA SURVIE DU PLUS FORT

Il est de mauvais augure que la première ministre, Kim Campbell, ait refusé de définir la position des Conservateurs quant à l'avenir des programmes sociaux. Cela vient confirmer le besoin de tenir un débat national, durant la campagne électorale, sur la question des programmes sociaux.

Notre filet de sauvetage social est déjà sérieusement endommagé par les compressions imposées aux soins de santé, aux logements et à l'éducation, par la fin de l'universalité des allocations familiales et par le rattrapage des pensions. Voici que les Conservateurs sont déterminés à éviter tout débat public sur les futures compressions encore plus importantes qu'ils se disent obligés d'imposer s'ils veulent atteindre leur but qui est d'éliminer le déficit en cinq ans. Il en résultera une véritable catastrophe sociale.

En réponse à l'atmosphère d'hystérie entourant actuellement la réduction du déficit, la Campagne électorale du CCA a mis au point un document portant sur le déficit fédéral. Le déficit a pris des proportions énormes pendant le règne conservateur et sert maintenant de justification aux compressions imposées aux programmes sociaux. Le document explique comment on peut s'attaquer au déficit tout en favorisant les droits à l'égalité et la justice sociale. Pour plus de détails, contactez le secrétariat au 1-800-665-5124.

#### LES FEMMES ET LES ENFANTS APRÈS

Alors que neuf enfants sur dix n'ont pas accès à des services de garde de bonne qualité dûment autorisés, les Conservateurs s'obstinent à ignorer les besoins des femmes qui travaillent et de leurs enfants en refusant même d'aborder la question d'un programme national de garderies. Les Libéraux parlent de services de garde, mais précisent que la création d'un programme national est conditionnelle à une croissance de l'économie de 3 %. C'est le seul programme qui dépende de cette condition. Cela indique que les femmes ne peuvent pas prendre pour acquis l'engagement des Libéraux envers la création de services de garde. Nous devons continuer à leur répéter que sans un tel programme, les mères et leurs enfants continueront de payer le coût social associé au manque de services de garde de bonne qualité, abordables, accessibles et appropriés.

La Childcare Advocacy Association (association pour la défense des droits des enfants) a publié une excellente brochure à l'occasion des élections. Distribuezle!

## PAS DE JUSTICE POUR LES FEMMES

Un certain nombre de rapports rendus publics récemment par le système judiciaire même confirment ce que les femmes soutiennent depuis longtemps, c'est-à-dire que le sexisme, le racisme, l'homophobie et l'attitude négative face aux handicaps créent des obstacles systémiques, tant pour les femmes qui veulent pratiquer le droit, que pour celles qui ont recours à la justice.

Aucun parti politique à date n'a fait mention des questions qui sont soulevées dans ces rapports, ni présenté un plan solide incorporant les recommandations qu'ils contiennent. Le CCA a invité les chefs de parti à prendre la parole sur ces questions dans le cadre des demandes qu'il vient de rendre publique concernant la violence faite aux femmes.

Bien des femmes qui entrent en contact avec le système juridique ont été victimes de violence et d'abus, et sont encore une fois malmenées par le système même qui est sensé protéger leurs droits. Les femmes autochtones continuent d'être emprisonnées en grand nombre. Les préjudices racistes et sexistes sont si profondément ancrés que des juges masculins n'hésitent même pas à accuser publiquement les femmes d'attirer les abus et la violence dont elles sont victimes.

Un example récent du racisme et du sexisme auquel les femmes font face dans le système juridique est le cas de Audrey Smith, une femme noire Jamaicaine qui été fouillée à corps nu en public à Toronto. Cet incident montre clairement la nécessité de réforme dans le système judiciaire.

- Écrivez aux procureurs généraux fédéraux et provinciaux et exigez que soit instaurée une formation obligatoire visant à sensibiliser les gens de loi aux questions de sexe, de race, d'orientation sexuelle et de handicap.
- Demandez aux candidats de votre région ce qu'ils ont l'intention de faire pour faire appliquer les autres recommandations contenues dans les deux rapports susmentionnés.

#### LE DROIT À L'AVORTEMENT

Plusieurs sondages récents indiquent que 79 % des Canadiennes et Canadiens croient que toute décision concernant l'avortement relève de la femme, après consultation avec son médecin. Cette opinion a été confirmée lorsque le Sénat a rejeté le projet de loi proposé par la ministre de la Justice d'alors, Kim

Campbell, et qui aurait fait de l'avortement un crime encore une fois.

Pendant sa campagne, Madame
Campbell a précisé qu'elle « préférerait »
qu'il n'y ait pas de nouvelle loi. Bien qu'il
soit intéressant de connaître les préférences
de notre première ministre, ce dont les
femmes ont besoin est un engagement
solide, de la part des chefs de tous les
partis, à l'effet qu'il n'y aura pas de
nouvelle loi qui aurait pour effet de
recriminaliser l'avortement.

En ce moment, le NPD et le Parti national sont officiellement favorables au droit à l'avortement. Le PC, les Libéraux, le Parti réformiste et le Bloc québécois n'ont pas pris de positions officielles. Cela signifie que des députés de ces partis qui seraient opposés à l'avortement pourraient éventuellement présenter un projet de loi d'initiative parlementaire et ainsi forcer l'Assemblée législative à revoir la question.

L'Association canadienne pour le droit à l'avortement (A.C.D.A.) a préparé une brochure sur le droit à l'avortement et les élections fédérales. Pour plus détails, contactez l'A.C.D.A., au 344, rue Bloor ouest, bureau 306, Toronto (Ontario) M5S 3A7.

#### **ACTION-ÉLECTIONS**

Les plus récents feuillets informatifs du CCA sur les antécédents des Conservateurs et sur l'économie et le déficit sont maintenant disponibles auprès du secrétariat. On peut également obtenir, pour un coût insignifiant, la trousse électorale du Réseau Canada d'action.

- Organisez une manifestation chaque fois qu'un chef de parti national est dans les parages. Faites-leur savoir que les femmes ont l'intention d'être prises aux sérieux dans ces élections!
- Contactez la représentante de votre région pour obtenir la liste des activités organisées dans votre région.